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25. ročník železného 

poutníka - postní pěší 

pouť, která se koná vždy 

v noci z pátku na sobotu 

týden před květnou ne-

dělí, vyšla letos na 1.—2. 

dubna. Také letos se 

poutníci, kterých bylo 

téměř 400, zastavili  

v Prosenicích na malé 

občerstvení. Navštívit 

mohli i naše muzeum. 

Děkujeme všem dobro-

volníkům za skvělou or-

ganizaci a dary.  

V  s o b o t u 

26.března se po 

dvouletém odkla-

du uskutečnil  

19. ročník meziná-

rodní soutěže 

hasičské všestran-

nosti "Radslavská 

přilba". Naši hasiči 

zabojovali a získali 

krásné 6. místo. 

Gratulujeme! 

Vynášení smrtky (Moreny) se 

zúčastnil hojný průvod dětí  

i dospělých. Zapálenou Morenu 

jsme hodili do Strhance a s má-

jíčkem, neseným dětmi z Ha-

náckého Prosénku, pak prošli 

obcí. (Morena je ve slovanské 

mytologii bohyně zimy, noci  

a smrti. Konečný odchod zimní-

ho období se oslavuje na 

„smrtnou neděli“ vynášením 

Morény – smrtky, jejím utope-

ním nebo zapálením.) 
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INFORMACE STAROSTY 

Vážení spoluobčané,  

  

hlavní společenským tématem již není covidová pandemie, ale válečná krize 

na Ukrajině. Média zprostředkovávají obrazy hrůzy války, prohlubuje se energe-

tická a ekonomická krize. Lze očekávat, že i v naší obci budeme muset výrazněji 

řešit otázky v souvislosti s lidmi, kteří utíkají před válkou.  

Mohlo by se zdát, že v takové těžké době si lidé budou více vážit vlastního živo-

ta a drobných radostí, které život přináší. Místo toho vytváří nové konflikty, ne-

sváry a hledají problémy tam, kde nejsou. Jako příklad mohu uvést aktuální ne-

představitelný problém jednoho vlastníka pozemku, který tvrdí, že lampa veřej-

ného osvětlení se nachází 30 cm na jeho pozemku a opakovaně žádá 

o majetkoprávní vyrovnání nebo odstranění pouliční lampy. Přitom je to absolut-

ní nesmysl. 

 

Všechny tyto negativní věci však zastiňuje smutná událost, kdy nás 12.3.2022 

ve věku 39 let navždy opustil Zbyněk Švedík. Byl pracovitým zastupitelem obce, 

předsedou Sokolu Prosenice, z.s., předsedou Komise pro kulturu a sport, čle-

nem výboru Rybářského spolku Prosenice, členem Spolku Chmelínkářů, členem 

Školské rady ZŠ a MŠ Prosenice a hlavně skvělým kamarádem, milujícím man-

želem a tátou. Ztrátu takového člověka nelze slovy vyjádřit. Sám se s touto situ-

ací těžce vyrovnávám, protože Zbyňa byl pro mne blízkým člověkem, velkou opo-

rou a vrbou. Často jsme spolu řešili osobní i obecní záležitosti, dodával mi odva-

hu a sílu pokračovat v činnosti starosty dál. Byl a vždy bude neoddělitelně spjatý 

s Prosenicemi a našimi životy. Pod záštitou obce a dozorem krajského úřadu 

byla založena veřejná sbírka na podporu Zbyňovy rodiny. Je na ni možno přispí-

vat do 17. června 2022. Číslo účtu 123-6737630207 

 

Po covidovém období se pomalu vrací kulturní a společenský život. Muzejní ko-

mise připravuje nové expozice, dále jsou připravovány tyto akce:  

 

• Jarní koncert ENTUZAISTÉ a hosté v kostele 23.4.2022 

 

• Posezení dříve narozených 14.5.2022 

 

•  Kácení máje 28.5.2022 

 

•  Hodová sobota 18.6.2022 
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A co dalšího se událo od vydání posledního vydání zpravodaje?  

 

Stavební úpravy křižovatky ul. Maloprosenská x Na Loukách: Stavbu se po dlou-

hém byrokratickém 

boji podařilo zkolaudo-

vat a od 29.3.2022 již 

autobusové zastávky 

slouží svému účelu. Po 

náročné administraci 

projektu nyní čekáme 

na proplacení dotace 

ve výši 3,6 mil. Kč.  

 

Revitalizace slepého 

ramene Bečvy, tzv. 

„Panského rybníka“: 

Práce probíhají dle plá-

nu, již vznikly 2 nové 

tůně, upraveno bylo 

přítokové rameno, v 

následujících dnech bude přikročeno k pracím na novém výpustném objektu. 

Poté bude možné na-

pustit Panský rybník a 

zásobit vodou vysycha-

jící rybník Rýnský.  

 

Zpevňování břehů Rýn-

ského rybníka: Snížená 

vodní hladina ještě ví-

ce odhalila špatný stav 

břehů. Po dohodě  

s rybáři se přistoupilo 

ke zpevnění břehů, 

jako tomu bylo v minu-

losti v případě rybníku 

v Hroušoví.  

Rekonstrukce střechy 

chaty u Rýnského ryb-

níka: Členové rybářského spolku v měsíci březnu pokračovali v pracích 

na opravě střechy chaty u rybníka. Děkuji za jejich práci! 
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Studie revitalizace návsi: Proběhly první konzultace s architektkou ohledně ná-

vrhu revitalizace návsi, která by měla vyřešit nové chodníky, autobusové zastáv-

ky, parkovací stání a hlavně zeleň. Po dořešení sporných otázek s dopravním 

inženýrem, bude návrh zveřejněn.  

 

Revitalizace ul. Osecká: V první polovině března bylo ukončeno výběrové řízení 

na zhotovitele stavebních prací v této ulici. Celkem projevilo zájem o zakázku  

9 stavebních firem. Cenové nabídky se pohybovaly v rozpětí od 5 444 932,75 

Kč s DPH do 7 858 557,73 Kč s DPH. Nejnižší cenovou nabídku předložila firma 

ARES Lipník n. B., s.r.o. V současné době probíhají přípravné práce. Stavba by 

měla být zahájena 1.6.2022. Projekt revitalizace navazuje na výstavbu kanaliza-

ce, která v těchto místech byla realizována koncem minulého roku. Hlavním cí-

lem projektu je zvýšení počtu parkovacích míst, nová autobusová zastávka, ve-

řejné osvětlení a nový chodník. Aktuálně je rozpracovaná administrace dotace, 

která by měla tuto akci podpořit částkou ve výši 2,1 mil. Kč.  

 

Nové odpadkové koše v obci: Pořízeno bylo 16 ks nových odpadkových košů  



6 

 

a na řadě míst v obci vznikla nová místa, kde je možné odpadky odhodit.  

 

Obměna zeleně u dětského hřiště mateřské školy: Podél dětského hřiště mateř-

ské školy za tělocvičnou do-

chází v těchto dnech k ob-

měně zeleně. Původní smrky 

již nebyly v dobré kondici  

a z důvodu bezpečnosti bylo 

přikročeno k jejich odstraně-

ní a nahrazením vhodnějším 

typem zeleně.  

 

Majetkoprávní záležitosti: 

Pokračuje se v řešení řady 

majetkoprávních záležitostí. 

Podařilo se dokončit směnu 

pozemků mezi obcí Proseni-

ce a Olomouckým krajem, 

kdy kraj získal pozemky pod silnicí III. třídy a obec pod chodníky. Dále došlo ke 

směně pozemků mezi obcí Prosenice a obcí Osek nad Bečvou. Obec Prosenice 

získala do vlastnictví zbylou plochu „Panského rybníku“ a přilehlý lesík. Násled-

ným krokem bude úprava hranice katastrálního území mezi našimi obcemi, aby 

hranice logicky kopírovala vodní plochu rybníku. 

 

Rekonstrukce mostu přes Strhanec v ul. Na Chmelínku x K Žebračce: Dne 

11.4.2022 dojde k dopravní uzavírce v souvislosti se stavbou nového mostu 

přes Strhanec, který propojuje ulici Na Chmelínku a K Žebračce. V autobusové 

dopravě dojde ke změnám, které jsou obdobné jako v případě poslední uzavírky 

z důvodu stavby mostu přes Strhanec v ul. Osmek v Přerově.  

 

Kanalizační propoj DN 400 v Kučerově zahradě: V měsíci březnu proběhly finál-

ní práce pro dokončení opravy havarijního stavu kanalizace, která propojuje ul. 

Zahradní a Na Loukách s ul. Ke Mlýnu. Postupně ještě budou dolaďovány terén-

ní úpravy. 

 
  

Vážení spoluobčané a čtenáři, ze srdce vám všem přeji krásné a radostné proži-

tí velikonočních svátků! Nadále přeji především zdraví a pevné nervy  ☺  
  

                                                                                          Luboš Zatloukal, starosta 



7 

 

SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU 

Nebezpečný odpad můžete přivézt v sobotu 23.4. do 13 hodin k budově nádraží 

nebo od 13.25 hodin ke stodole obecního úřadu. Děkujeme, že odpad třídíte.  

 Zásahová jednotka SDH Prosenice při likvidaci následků nehody vlaku 14. ledna 
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DĚKUJEME ZA PŘÍSPĚVKY V TŘÍKRÁLOVÉ SBÍRCE  

A VE SBÍRCE NA POMOC VÁLKOU POSTIŽENÉ UKRAJINĚ 

Dvacátý druhý ročník „Tříkrálové sbírky“ proběhl v Prosenicích na rozdíl od loňské-

ho roku již tradičně koledováním po vesnici, a to v sobotu 8.1. a v neděli 9.1. 2022. 

Vybralo se 29.430 Kč, což je o 4.746 Kč více než v roce 2020. Jedná se o nejlepší 

výsledek.   

Celkem se za prosenskou farnost vybralo 49.517 Kč (v Buku se vybralo 8.999 Kč  

a v Radvanicích 11.088 Kč). Celkem se za farnost vybralo o 9.999 Kč více než 

v roce 2020. 

Sbírka byla určena na pomoc lidem v nouzi a podporu charitního díla. Velký dík Ob-

lastní charity Přerov 

patří všem, kteří po-

mohli s realizací sbír-

ky - pracovníkům 

obecního úřadu, ko-

ledníkům a hlavně 

všem dárcům, kteří 

přispěli jakoukoliv 

částkou.  

 

V humanitární sbírce 

na pomoc Ukrajině 

postižené válkou se v 

neděli 27. února 

v kostele vybralo  

6.465,- Kč a na obec-

ním úřadě se ve 

dnech 28. února až 

4. března vybralo 

29.650,- Kč. Peníze 

byly odeslány na účet 

Charity Česká republi-

ka, která tímto všem 

dárcům velmi děkuje 

za jejich dary. 

 

                                                                                           

Připravil: Ing. Milan 

Pospíšilík 
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KRONIKA UKÁZALA, ŽE LÍPY MĚLY V PROSENICÍCH  

VŽDY VÝZNAMNÉ MÍSTO 

V obecních kronikách Prosenic jsou provedeny historické zápisy o lípách malolistých 

– Tilia cordata Mill., které rostly ve vesnici. Obyvatelé si vysázených lip velice vážili 

jakožto „stromů svobody“ a považovali je za symbol slovanských národů. 

 

V kronice Malých Prosenice starosta František Zamazal uvádí: 

 

„U státní silnice stojí starý kříž s bolestnou matkou Boží z roku 1764 mezi mohutný-

mi lípami. Dle ústního podání sázel tyto lípy nějaký Slavíček, jehož vnuk býval v le-

tech 1883 obecním pastýřem starým asi 60 - 65 let. 

Tak jako u kříže stojí lípy, tak také u kapličky sv. Floriana stávaly tři lípy, které dle 

mohutnosti a vzrůstu byly asi v jednom roku sázeny. Poslední lípa u této kapličky 

byla poražena v roce 1913 jsa podemleta vodou, hrozila vývratem. 

V cukrovaru byly lípy vysazeny u studně v roce 1888.“ 

Čtyři lípy malolisté kolem kříže z roku 1764 v Malých Prosenicích.  

Vyfotografováno za 2. světové  války. Foto František Olejníček 
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O vysázení památných „Lip svobody“ uvádí František Zamazal tento text: 

 

„Na paměť prvního jara našeho osvobození a osamostatnění naší republiky od ra-

kouského mocnářství byla ve zdejší obci Malé Prosenice v prostranství tak zvaném 

„Vale“ (vedle Tovární restaurace – dnes Kulturního domu) zasazena na dlouhou 

paměť „Lípa Svobody“. Stalo se tak na květnou neděli odpoledne dne 13. dubna 

1919 za velké účasti všeho občanstva, hasičských sborů z Buku a V. Prosenic, tělo-

cvičné jednoty Sokol, která tomuto sázení dala podnět. Účast školní mládeže 

z Buku a V. Prosenic byla velmi četná, jakož i jiných organizací. Úkon sadby provedly 

školní děti s učitelským sborem za proslovu bratra starosty Sokola Valentina Sehna-

la a bratra Rudolfa Plška - prvního z Buku, druhého z Malých Prosenic. Místní pě-

vecký ochotnický smíšený sbor zapěl chorál českého národa od Bendla „Lípo, lípo, 

lípo naše ne každému stoj, ale tomu, kdo tě bránil větve svoje skloň“ (je to jen úry-

vek). Toho samého dne podobným způsobem sázela se lípa svobody v Buku  

a ve Vel. Prosenicích (v Buku u kříže, ve Velkých Prosenicích na návsi před budovou 

číslo 2). K slavnostní náladě nemálo přispěla i hudba Prosenická, která velmi četný 

jásavý průvod do jmenovaných obcí doprovázela. 

Tímto záznamem doví se budoucí čtenář, jak uvedené lípy jsou staré. Není však 

zjištěno, jak staré jsou lípy u Pomníku padlých (mezi nimiž stojí kříž z r. 1764) a bylo 

by žádoucno, až naplní se dnové jejich rostlinného života a budou odstraněny, aby 

povolaný znalec zjistil na spodním řezu jejich stáří. Toto zjištění si zasluhují proto, 

že po dlouhou dobu hlásaly slovanský ráz a byly ozdobou naší obce.“ 

 

V Malých Prosenicích rostly ještě dvě lípy vedle budovy bývalé pošty.  

Ve Velkých Prosenicích rostla na návsi alej patnácti lip a čtrnácti kaštanů, vysaze-

ných v roce 1888. Stromy byly skáceny v roce 2000. 

U nádraží v prostoru bývalé úschovny kol byla donedávna také jedna lípa.   

Dne 27.10.1998 k výročí 80 let samostatného československého státu byla naproti 

Pomníku padlých vysázena lípa malolistá – „Strom republiky“. 

Po úpravách dvora obecního úřadu č. 10 v roce 2000 zde byla zasazena lípa, která 

v létě poskytuje návštěvníkům příjemný stín. 

 

 

O významné stromy v okrese se před téměř 40 lety zajímalo vlastivědné muzeum   

 

V roce 1983 vydalo Okresní vlastivědné muzeum J. A. Komenského v Přerově publi-

kaci „Chráněné stromy v okrese Přerov“.  

Tuto publikaci se seznamem význačných stromů zpracoval Ing. Ladislav Foukal.  

V současnosti je tento seznam význačných stromů v evidenci Magistrátu města Pře-

rova, oddělení ochrany životního prostředí a památkové péče. V publikaci bylo  

u Prosenic uvedeno šestnáct významných stromů a alejí, přičemž devět z nich zde 

již není a sedm zde stále roste.  
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Jsou to: 

- Buk lesní f. červenolistá – Fagus silvatica L. f. Atropunicea = u vchodu na hřbitov 

- Dvě lípy malolisté – Tilia cordata Mill. = vedle obecní stodoly č. 10, naproti hřbito-

va 

- Borovice vejmutovka – Pinus strobus L. = v parčíku u bývalého mlýna  

- Lípa malolistá – Tilia cordata Mill. = v parčíku u bývalého mlýna  

- Tři lípy malolisté – Tilia cordata Mill. = vedle bývalého hostince č. 129 v ulici U Ná-

draží, původně  

   tam bylo pět lip a jeden kaštan 

- Dvacet lip malolistých – Tilia cordata Mill. = dvouřadá alej mezi fotbalovým hřiš-

těm a silnicí,  

  původně tam bylo dvacet pět lip, zasázeny byly pravděpodobně v roce 1934 

- Jírovec maďal (kaštan) – Aesculus hippocastanum L. = vedle nádražní budovy 

 

 

Pokud by v současné do-

bě provedl Magistrát 

města Přerova, oddělení 

ochrany životního prostře-

dí a památkové péče, 

aktualizaci seznamu, zce-

la jistě by do něj byly za-

psány další význačné 

s t r o m y ,  k t e r é 

v Prosenicích nyní rostou.  

 

 

Připravil:  

 

Ing. Milan Pospíšilík 

 

 

 

 

 

 

 

 

Alej rozkvetlých kaštanů 

a lip na návsi ve Velkých 

Prosenicích.  

Foto František Olejníček  



12 

 

 

VE ŠKOLE SE I V DOBĚ COVIDOVÉ STÁLE NĚCO DĚJE 

V lednu 2022 začala další část školního roku. Na děti ve škole čekala mimo běžné, 

povinné vyučování, opět celá řada zajímavých projektů. 

K lednu patří také půlení školního roku a s tím spojené vydávání většinou velmi pěk-

ných vysvědčení s oceněním školní práce dětí.  

Pololetí máme v naší škole spojené také s TURNAJEM VE STOLNÍM TENISE. Letos 

ještě pořádaném pouze pro děti, bez tolik oblíbené části - soutěže rodinných týmů 

ve čtyřhrách.  

 

Výsledky turnaje: 

KATEGORIE 

 

POŘADÍ 
1. TŘÍDA  

2., 3.TŘ.  

HOŠI 

2., 3. TŘ. 

DÍVKY 

4.,5. TŘ.  

HOŠI 

4.,5. TŘ.  

DÍVKY 

1. Oliver Bija 
Vojtěch 

Vavřík 

Andrea  

Doupalová 

Petr  

Pindroch 

Sára  

Skopalová 

2. 
Robin-

Švedik 
Zoly Leco 

Adéla  

Hrabalová 

Filip  

Doupal 

Tereza  

Koryčanová 

3. 
František 

Frgal 

Matyáš 

Pyšný 

Barbora 

Juřenová 

Vojtěch 

Martinčík 

Andrea  

Skopalová 
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V únoru na nás čekal oblíbený projekt DOPRAVNÍ HŘIŠTĚ. Děti si zopakovaly zna-

losti základních dopravních předpisů, dopravních značek a vůbec, připomněly si, 

jak se správně chovat v silničním provozu. Zajímavý a pro děti přínosný byl projekt 

ABECEDA PENĚZ - finanční gramotnost. Mimo dětí z první třídy se ho zúčastnily 

všechny školní děti. Vhodně zvolenou formou se seznámily s řadou pojmů z této 

oblasti, například příjmy, výdaje, kde se berou peníze a za co se peníze utrácejí. 

Zajímavou otázkou bylo kapesné a také spoření, jeho význam a důležitost. 

 

Ještě bohatším měsícem na školní akce byl březen. Nejprve to byly preventivní pro-

gramy: pro 1. třídu KAMARÁDI ONLINE, pro děti 2. a 3. třídy projekt NETIKETA, ten 

seznámil děti s pravidly chování na internetu, a žáci 4. a 5. třídy si povídali na téma 

YouTube a Youtubering, zaměřeno to bylo především na možná rizika. I ti nejmladší 

se velmi rychle seznamují s aktivitami na internetu a pronikají do virtuálního světa 

propojeného vzájemnou sledovaností. Je velmi důležité korigovat, usměrňovat  

a vysvětlovat dětem, jak se na internetu chovat, co je bezpečné a co ne. Je i na 

rodičích, aby si všímali, co jejich děti sledují, a nastavili jim hranice. 

 

Všechny děti si po dlouhé době také společně zajely do kina Hvězda, zde zhlédly 

dětský film Velký červený pes Clifford. Bylo to fajn, už zase jako dřív. 

A kdo v naší škole zvládá nejlépe recitaci, to nám prozradilo školní kolo recitační 

soutěže. 

 

Jak to dopadlo? 

Své matematické dovednosti a znalosti si žáci 2. - 5. třídy ověřili zapojením do celo-

republikové soutěže Matematický klokan. Nejlepší výsledky našich žáků najdete  

KATEGORIE 1. místo 2. místo 3. místo 

MŠ 
 NELLINKA  

UNGERMANNOVÁ 

 VENOUŠEK  

VONDRA 

TOBIÁŠEK  

KLVAŇA 

1+ 2.+ 3. třída 
 VAŠÍK  

BENEDIKT 

 BARUNKA  

JUŘENOVÁ 

a  

ZUZANKA  

SALAŠOVÁ 

 VOJTA  

VAVŘÍK 

4.+ 5. třída 
 PETR  

PINDROCH 

 TOBIÁŠ  

LOSERT 

 VALENTÝNA  

DUŠKOVÁ 

a 

ANDREA  

VÁCLAVÍKOVÁ 
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na webu školy. 

A abychom nezapomněli, ve škole jsme 

přivítali děti z mateřských škol, z Buku  

a samozřejmě z naší. Většinou to byli 

budoucí prvňáčci, kteří zanedlouho ab-

solvují i zápis do 1. třídy. Děti si prohlédly 

celou školní budovu, popovídaly si se 

školáky a také nám ukázaly, jaké písnič-

ky či básničky znají ony. Společně stráve-

ný čas byl pěkným zážitkem pro všechny. 

Kdo měl z široké veřejnosti zájem, ten se 

mohl ve čtvrtek 24. března v rámci DNE 

OTEVŘENÝCH DVEŘÍ podívat do naší ško-

ly. Bylo možné zúčastnit se školního vyu-

čování i mimoškolní činnosti. 

A v pátek k nám přijelo MOBILNÍ PLANE-

TÁRIUM a společně jsme uspořádali dva 

projektové dny zaměřené na ekologii  

a environmentální vzdělávání hrazené 

z projektu EU Šablony III. A mnoho dal-

ších zajímavých vzdělávacích akcí a pro-

jektů pro žáky připravujeme i na poslední 

čtvrtletí tohoto školního roku. Těšíme se 

5. dubna na setkání s předškoláky při 

zápisu do 1. třídy. Letos opět po dvou 

letech proběhne zápis nejen formálně 

podáním přihlášky, ale i s motivační částí 

pro děti. A tak jak vše běží ve škole, tak také vše běží a pokračuje v oblasti volného 

času dětí. 

Ve školní družině to bylo od ledna plno her, soutěží, sportu, tance, poku-

sů,„stavitelských“ aktivit, vytváření, kreslení a malování. 

K zajímavým výrobkům patřila papírová letadélka, která opravdu létala. Poznávali 

jsme odstředivou sílu, o tom, co dokáže, jsme se přesvědčili pomocí nafukovacích 

balonků. Zasmáli jsme se při seznamování se se statickou elektřinou, stlačený 

vzduch z balonků nám rozjel naše speciální vozítka a líbily se nám i balonkové ra-

ketky, které také „letěly“ pomocí stlačeného vzduchu. 

Z výtvarných a pracovních aktivit, které k naší činnosti také neodmyslitelně patří, 

jsme připravovali práce pro výtvarnou soutěž NAMALUJ PŘÍRODU pořádanou BIO-

SEM Přerov, kreslili ptáčky pod lampou, ze svých jmen vytvořili veselé broučky, ma-

lovali a vyráběli TŘI KRÁLE, vytvořili „triptychy“ - obrazy ze tří barev a obrazy barevně 

laděné odstíny jedné barvy. Pohráli jsme si s filmem TUČŇÁCI Z MADAGASKARU,  

o tom jak, se můžete přesvědčit na chodbách družiny, malí papíroví tučňáci jsou 
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prostě roztomilí. Děti z první třídy složily 

vlastní pohádku a také ji následně nakresli-

ly. Také si vyzkoušely, jak se před lety vyrá-

běly papírové obaly na knihy a sešity.  

A protože se pomalu, ale jistě blíží jaro, tak 

i my už směřujeme naši výtvarnou kreativi-

tu tímto směrem. O tom svědčí i zdařilé 

lepené jarní květy nebo hezké jarní zápichy 

vyrobené ze samotvrdnoucí hmoty.  

„Vaflování“, to bylo zase super veselé vaře-

ní. Na hotových vaflích si opravdu všichni 

pochutnali. 

Také jsme se věnovali MASOPUSTU a KAR-

NEVALU. Karneval se vydařil, bylo veselo, 

plno smíchu, soutěží a tance. A naše umělé jitrnice a jelita a koláče nemají prostě 

chybu! Veselá byla i hra EVOLUCE, která nám připomněla, jak je to s růstem rostlin.  

I to souvisí s nadcházejícím jarem. 

A docela určitě musíme všem připomenout, že sportování a pobyt venku nevynechá-

váme. Ve všech sportovních aktivitách se snažíme, trénujeme, zlepšujeme svou 

fyzickou zdatnost. Zimní sněhové lopaty a boby pomalu, ale jistě vyměňujeme  

za míče, švihadla, obruče. Ke sportování využíváme jak oblíbenou sokolovnu, tak i 

naše venkovní hřiště. Moc se nám líbil turnaj ve stolním tenise. 

A už se moc a moc těšíme na první turnaje, na které snad již vyrazíme, a budeme si 

tak moci porovnat své sportovní dovednosti s dětmi z jiných škol. 

Naše mimoškolní činnost je opravdu rozmanitá, všem dospělým kolem nás jde o to, 

abychom se dobře a smysluplně bavili a abychom se také zábavnou formou hodně 

naučili. 

 

Jana Trnčáková, Jana Lapáčková, Jarmila Matulová 
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S novým kalendářním rokem s malými Prosénky opět pokračujeme v pravidelných 

zkouškách. S výborem a rodiči jsme připravili Výroční valnou hromadu, na které 

jsme všechno vyhodnotili a ustanovili plán naší další činnosti. 

 

V roce 2022 bychom chtěli uskutečnit tyto akce: 

        18. února     - Výroční valná hromada HP     

        26. března   - Vyrábění jedliček a májíčků, případně pletení pomlázek 

          3. dubna    - Vynášení SMRTKY do Strhance (zatáčka Na Chmelínku s ulicí 

K Žebračce) 

        10. dubna     - Chození s jedličkou po Prosenicích            

        15. dubna     - Velikonoční klepání v ulicích obce               

        14. května    - Vystoupení na Besedě s důchodci 

        28. května    - Vystoupení na Kácení máje v Prosenicích 

          4. června    - Vystoupení na akci Hudební Pavlovice Václava Drábka  

        19. června    - Vystoupení na hodech v Prosenicích 

          3. července - Vystoupení na Pravých sušických hodech     

        15. – 17. července - Soustředění Prosénků u Plumlovské přehrady 

        13. srpna      - Vystoupení na Dožínkách v Pavlovicích 

              září         - Vystoupení na Vítání občánků v Prosenicích  

        11. září         - Vystoupení na náměstí v Prostějově - Hanácké slavnosti 

          3. prosince  - Vystoupení při Rozsvícení vánočního stromu u kapličky v Ra-

dvanicích 

          4. prosince  - Vystoupení při Rozsvícení vánočního stromu v Prosenicích   

              prosinec  - Vystoupení na Adventním posezení -VÁNOČKY v Prosenicích  

        26. prosince  - Koledování v kostele v Prosenicích 

ZE ŽIVOTA HANÁCKÉHO PROSÉNKU 
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Počet plánovaných akcí je 18, což je 

poměrně dost, ale po dlouhá léta takto 

vystupujeme.                             

Prosénci pěkně zpívají a rádi tancují. 

Máme hodně malých dětí, ty si postup-

ně zvykají, bohužel bývají často nemoc-

né, ti starší to jistí. My, dospěláci, jim 

pomůžeme a podržíme je. S rodiči má-

me pěknou spolupráci, maminky na-

šich dětí jsou obětavé, mají smysl pro 

partu a legraci, folklor je baví. 

V současné době se učíme vázání ha-

náckých šátků. Potřebujeme teď obléci 

ty nejmenší děti a hodily by se nám tři 

maminky, které při vystoupeních 

s malými mohou pomoci. Všichni se 

těšíme na letní soustředění, kde si sa-

mi budeme vařit, společně s dětmi trávit čas a upevňovat partu.  

Zveme všechny, aby za námi přišli při vyrábění jedliček, na vynášení Smrtky, aby se 

děvčata přidala na chození s jedličkou a zveme také všechny děti, aby přišly 

s řehtačkou na Velký pátek. Na každou akci budou vylepeny plakáty s bližšími infor-

macemi a vše bude vyhlašováno místním rozhlasem. Těšíme se na všechny, ať si to 

jaro pořádně užijeme!  

Rádi bychom poděkovali Prosénkům a jejich rodičům za příjemnou spolupráci a ta-

ké všem, kdo nám pomáhají, obzvlášť děkujeme Obci Prosenice. 

Těšíme se na letošní sezónu a věříme, že se budeme moci v klidu a míru věnovat 

dětem v jejich zájmech na 

půdě národopisu a oboha-

tíme s nimi i kulturu a zá-

bavu v naší obci.                                                       

 

                                                                                           

.                                                                                                                 

                                                                 

Mgr. Zdenka Dokoupilová 

předsedkyně Hanáckého 

Prosénku, z.s. 
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ODEŠLA IKONA FOTBALOVÉHO SOKOLA PROSENICE 

Fotbal v Prosenicích postihla 

12. března tohoto roku tragic-

ká událost, kdy odešla velká 

osobnost místního fotbalu – 

dlouholetá opora střední zálo-

hy a následný předseda klubu 

– Zbyněk Švedík.  

Poslední roky se zasadil o to, 

že sportovní areál vzkvétal  

a precizní trávník nám závidě-

li po celém okrese. Zbyněk 

věnoval aktivitám spojeným 

s fotbalem a hřištěm nespo-

čet času a měl stále velké 

vize jak areál vylepšovat  

a modernizovat.  

Mohl bych o něm psát hodiny 

a hodiny a pět ódy na jeho 

zcela zásadní zásluhu na fun-

gování mužského fotbalu 

v Prosenicích, jelikož jsem 

s ním měl tu čest hrát 

v jednom dresu přes 20 let  

a mít navíc nadstandartní 

přátelský vztah. Tato tragédie 

zamávala ale všemi, co mají 

nějaké dočinění nejen 

s místním fotbalem. Za všech-

ny hráče a členy Sokola však 

mohu potvrdit, že nás odchod 

Zbyni velice semknul. Na rychle zorganizované schůzi bylo ustanoveno nové vedení 

týmu a jako zvolený předseda mohu slíbit, že tým bude pokračovat v rozdělané práci 

ikony místního fotbalu. 

 

 

Po jarní brigádě se mužský tým přesunul z haly na místní pažit a připravuje se na 

start okresního přeboru. První zápas hrají muži již 26. 3., doma je můžete poprvé 

podpořit v sobotu 2. 4. 15:30 proti Čekyni. Rozpis jarní části přikládám: 
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Sobota 26. 3. 15:00 Stará Ves – Prosenice (hřiště Říkovice) 

Sobota 2. 4. 15:30 Prosenice – Čekyně 

Sobota 9. 4. 15:30 Hustopeče n/B – Prosenice 

Sobota 16. 4. 16:00 Prosenice – Potštát 

Neděle 24. 4. 10:00 Soběchleby – Prosenice 

Sobota 30. 4. 16:30 Prosenice – Domaželice 

Sobota 7. 5. 16:30 Všechovice "B" – Prosenice 

Sobota 14. 5. 17:00 Prosenice – Lipník n/B "B" 

Sobota 21. 5. 17:00 Lověšice – Prosenice 

Sobota 28. 5. 17:00 Prosenice – Pavlovice 

Sobota 4. 6. 17:00 Prosenice – Skalička 

Sobota 11. 6. 17:00 Horní Nětčice – Prosenice 

 

Po podzimu se tým se nachází na 11. místě a pokusí se v příštích zápasech vystou-

pat tabulkou na pozice, které Sokolu Prosenice určitě více sluší – Zbyněk by si to 

rozhodně přál. 

 

Zbyněk Švedík měl rovněž hlavní zásluhu na vzniku týmu těch nejmenších – Sokol 

Prosenice mohl od loňského podzimu registrovat hráče a hráčky oddílu přípravky. 

Kromě něj se na fungování týmu podílel i Jan Skopalík, který byl na poslední schůz-

ce s rodiči představen jako nový hlavní trenér. Jelikož dětí od podzimu přibylo, 

s trénováním mu budou pomáhat vybraní hráči mužského týmu. 

 

A s kým naše děti na podzim hrály? V první fázi postupně odehrály čtyři turnaje  

v poměrně náročné skupině, kde se utkaly s týmy Pavlovic, Radslavic, Želatovic  

a Lipníku nad Bečvou. Ve druhé fázi byly dle tabulkového postavení nalosovány dal-

ší čtyři turnaje, tentokrát proti přípravkám Brodku u Přerova, Tovačovu a Soběchle-
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bům. Děti všechny tréninky a zápasy bavily, postupně se zlepšovaly a získaly mnoho 

pěkných zážitků a zkušeností. Po celou zimu pravidelně docházely do místní tělo-

cvičny a na poslední trénink jich dorazilo celkem 14! 

 

V závěru březnu i oddíl přípravky začíná s tréninky venku. V úterky a pátky od  

17 hodin budou děti moct pilovat své dovednosti na trávě a poté 17. 4. na veliko-

noční neděli se předvést před zraky domácích fanoušků a rodičů. Veliké poděkování 

patří právě rodičům za bezproblémovou komunikaci s trenéry přípravky a za důleži-

tou podporu těchto malých talentů. Přikládám rozpis první fáze jarní části přípravky: 

 

Neděle 17. 4. od 10:00 hřiště Prosenice 

Sobota 23. 4. od 13:00 hřiště Kozlovice 

Sobota 30. 4. od 9:00 hřiště Předmostí 

Sobota 7. 5. od 9:00 hřiště Kojetín 

 

 

                                                          Radim Klimecký, předseda Sokolu Prosenice, z.s. 
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MUZEUM PŘIPRAVILO PLÁN ČINNOSTI NA CELÝ ROK 

Začíná rok 2022, v muzeu již zahajujeme rok osmý. Za sebou máme vánoční výsta-

vu, kterou navštívilo 302 návštěvníků, také okolní školy a školky. Lidem se hodně 

líbil folklórní, lidový ráz výstavy, vystavené krásné bílé vyšívané prádlo z dob našich 

babiček a prababiček, dětem hlavně to, že si mohly vyzkoušet všechny vánoční zvy-

ky, které v našich končinách držíme. Byly vystaveny různé druhy betlémů od překliž-

kových, keramických, papírových až k velkému figurálnímu stoletému betlému za-

půjčenému od Zdeny Andrýskové z Přerova. Pro děti máme vždycky připravený uce-

lený jednohodinový projekt, během kterého se na základě vystavených exponátů 

seznámí s vánočním příběhem, s lidovými tradicemi vztahujícími se k adventní době 

a k Vánocům, např. co se dávalo na vánoční tabuli nebo různé zvyklosti o Štědrém 

dni i dnech následujících. Děti si při prohlížení betlémů a exponátů zazpívaly známé 

koledy, připomněly si pranostiky apod. Mohly si také nazdobit perníček. Nechyběly 

ani různé vánoční stromečky (se slaměnými nebo historickými ozdobami) a pod nimi 

historické hračky. Velký zájem všech návštěvníků byl o jarmark. I letos byl tradičně 

bohatý. Ke koupi byly výrobky z perliček (různé druhy andílků, třpytivých hvězdiček 

apod.), mnoho rozličných výrobků z perníku (např. celé perníkové betlémky, domeč-

ky), svícny a svícínky různých tvarů a velikostí, stromečky, proutěné adventní věneč-

ky, háčkované hračky a různé další drobnosti. Potěšila nás spolupráce s místními 
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Proseňáky, kteří obohatili jarmark vlastním vánočním zbožím za přístupné ceny. 

Téměř všechno se prodalo, nakupovaly hlavně děti, které tak měly dárečky pro své 

rodiče. Před Vánoci jsme měli otevřeno po tři neděle, přišlo mnoho lidí z Přerova, 

Lipníka a okolních vesnic. Školním dětem se díky těmto výstavám dostává mnoho 

vědomostí o životě našich předků.  

 

Od ledna nastává období úklidu, nejen výstavy, ale i celého muzea. Je potřeba nové 

věci registrovat, označovat, třídit, dělat v depozitáři pořádek a vše zařazovat postup-

ně do systému. Je to nekonečná dobrovolná práce, nikomu se do toho moc nechce. 

Muzeum má v širším okolí stále větší ohlas, má své stálé zájemce a návštěvníky, 

jejichž okruh se dále rozrůstá, a dělá tak dobré jméno své obci. Také Město Přerov 

s naším muzeem dlouhodobě spolupracuje, např. v současnosti se připravuje na 

Bílou sobotu akce „Přerovské mosty“, kde cílem pochodu je naše muzeum, které 

turistům nabídne ke zhlédnutí velikonoční výstavu, pro děti bude možnost ozdobit si 

velikonoční vajíčko. V Přerově také budeme na Zelený čtvrtek vystavovat některé 

naše exponáty současně s dalšími aktivitami, které organizuje město na pěší zóně 

na Jiráskové ulici.  

 

V lednu jsme sestavili plán naší činnosti na celý rok: 

Plánujeme pokračovat ve vybavování inventářem a dalšími pracemi v muzeu: 

- pokračovat v zařizování nábytkem kancelář muzea 

- zavést elektřinu do skleněných vitrín v interiéru muzea (s p. Králíčkem)  

- instalovat další lišty do výstavní části muzea 

- pracovat na vystavení věcí z výstavy Bio Blesk ve vitríně v expozici Kina Prosenice 

26.3. 
Velikonoční výstava – neoficiální zahájení 

Vyrábění jedliček na Květnou neděli, dílničky pro děti – zdobení vajíček 

14.4. 
Vystavení několika exponátů z našeho muzea v Přerově 

(na pěší zóně u Jiráskovy ulice) současně s jinými přerovskými 

velikonočními atrakcemi; letáčky muzea, zviditelnění muzea 

16.4. 
Přerovské mosty - Velikonoční putování kolem Bečvy; cílem cesty je muze-

um Prosenice (akce ve spolupráci s Klubem přátel turistiky a sportu Přerov 

a Městem Přerov) 

1.5. – 

29.5. 
Výstava PATCHWORKU (PAČVORKU) Dany Březinové - prodejní 

5.6. - 

30.10. 
Výstava obrazů a plastik p. Šlosarové z Veselíčka a současně i 

Výstava 30 českých slabikářů ze sbírky Dr. Hýbla 

18.9. 
Hudební podvečer se skupinou La Boujeau („Labůžo“) a zpěvačkou 

Ivou  Kevešovou, spojené s výstavou a zábavou pro děti 

29. a 

30.10. 
Dušičkové dny otevřených dveří v muzeu 



23 

 

- soustředit se více na 

likvidaci červotočů 

- vyrobit několik jedno-

d u c h ý c h  š i p e k 

s  n á p i s e m 

„muzeum“ (opakovaně 

nás o to žádají různé 

skupiny návštěvníků, 

turistů) 

- dále např. zorganizovat 

několik brigád, připravit 

muzeum na zahájení 

letošní sezóny atd. 

 

Život přináší i nečekané 

změny, které do plánu 

zasáhnou. Po likvidaci 

Hostince U kostela jsme zařadili do inventáře některé věci odtud pocházející: obrazy 

p. Peterky, židle, stoly i historické nádobí. Po únorovém napadení Ukrajiny Ruskem 

řeší i přerovská a prosenická farnost umístění ukrajinských občanů na místní faře  

a s tím i její vyklízení a zprovoznění. Tak byly do muzea přeneseny některé věci 

např. staré kněžské ornáty, knihy a tabule pro náboženství. Vše bude zařazeno a od 

dubna vystaveno v expozici v 1. patře muzea.  

Od letošního roku budeme dělat v muzeu akci pro ženy „posezení s výrobou jedliček 

a májek“ pro děvčata, která na Květnou neděli budou chodit vinšovat s jedličkou  

po domech. Letos se akce uskuteční 26. března v muzeu. Časem bychom rádi přiví-

tali i muže, kteří by pletli pomlázky a učili to naše kluky. Chtěli bychom podpořit se-

tkávání seniorek a seniorů a lidí všeho věku, a to při zajímavé a přínosné činnosti. 

V současné době se intenzivně připravujeme na zahájení velikonoční výstavy, jejíž 

součástí budou i dílničky pro děti - zdobení vajíček. Těšíme se nejen na školky  

a školy, ale i na rodiny, které si na Bílou sobotu mohou udělat pěknou vycházku  

do muzea, a tak se velikonočně naladit.  

Chtěl bych poděkovat všem, kdo pracují a pomáhají v muzeu. V loňském roce jsme 

odpracovali jako dobrovolníci ve svém volném čase celkem 1282 hodin, z toho 416 

při provozu pro návštěvníky a 866 hodin brigádnických, zaměřených na úklid, práci 

v depozitáři apod.  Nepočítají se do toho přípravné práce doma. Děkujeme Obci Pro-

senice za chápání smyslu naší práce a všemožnou podporu muzea.  

Přejeme všem pěkné a požehnané Velikonoce, hodně dobrého v nastávajících ča-

sech. 

 

                                                 Ing. Otakar Dokoupil, CSc. – předseda muzejní komise 
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VÍTE, ŽE SPOLEK S CELOREPUBLIKOVOU PŮSOBNOSTÍ  

MÁ SÍDLO V PROSENICÍCH? 

Dobrovolnická organizace Šťastný úsměv, z.s., která pomáhá dětem narozeným 

s rozštěpovou vadou obličeje, sídlí v Prosenicích teprve dva roky. Její činnost však 

započala již před sedmnácti lety, přesně 11. března 2005. Toto datum si pamatuji 

docela snadno. Ne, že bych 

měla tak superlativní paměť 

na datumy, ale o pár dní 

později se narodila Lenka, 

moje dcera … 

 

Proč má Šťastný úsměv sídlo 

zrovna v Prosenicích?  

 

Od roku 2009 jsem v této 

organizaci členkou výboru, 

ale pracuji zde (po celou 

dobu zcela dobrovolnicky 

bez jakéhokoliv nároku na 

finanční odměnu) o něco 

déle. Když jsme přišli o sídlo v Olomouci, byly Prosenice jasnou volbou.  

 

Jak taková pomoc dětem s rozštěpem probíhá? 
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Moto „POMÁHÁME DĚTEM S ROZŠTĚPEM OBLI-

ČEJE PROJÍT LÉČBOU S ÚSMĚVEM“ vystihuje 

smysl naší práce. Léčba rozštěpu začíná krátce 

po narození a někdy nekončí ani na prahu dospě-

losti. Je to dlouhá cesta a děti a jejich rodiče  

na ní často potřebují podpořit, pomoci pokračo-

vat v dalších drobných krůčcích, vidět světlo na 

konci. Nejde ale jen o léčbu. Problémy děti mívají 

s přijetím v kolektivu, někdy i se šikanou. Proto 

se snažíme o osvětu, odstranění starých mýtů  

a předsudků.  

V Lipníku nad Bečvou pro nás firma Noe již něko-

lik let šije terapeutického maňáska lvíčka Lippy-

ho, vydali jsme pracovní sešit pro předškoláky  

a malé školáky, knihu pro mládež, průvodce 

léčbou a logopedií, knihu fotografií a skutečných 

příběhů těch, kterým se rozštěpová vada obličeje 

připletla do života, leporelo s příběhem lvíčka Lippyho pro malé děti. Vše od nás děti 

dostávají v tzv. uvítacím balíčku k první operaci zdarma. Pořádáme pravidelná se-

tkávání rodin, výstavy, přednášíme na logopedických seminářích i v mateřských cen-

trech, spolupracujeme s laktačními poradkyněmi a mnoho dalšího. Více se o naší 

činnosti dozvíte na webu, facebookové stránce a instagramovém účtu Šťastného 

úsměvu. 

 

Jsme „téměř plno-

letá“ organizace 

s aktivní činností, 

širokou základnou 

a  spoustoupodpo-

rovatelů.  

Jsem pyšná, že 

m á m e  s í d l o 

v Prosenicích.  

 

 

Za Šťastný úsměv 

Martina  

Kolísková 
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V lednu proběhlo u zahrady mateřské školy kácení živého plotu složeného ze smr-

ků. Plot lemoval jihozápadní část zahrady, poskytoval příjemný stín a zlepšoval 

klima na tartanové ploše dětského hřiště, která je téměř celý den vystavena spa-

lujícímu slunci. Smrky, tak jako v celé Evropě, bohužel začaly před několika lety 

vinou onemocnění, sucha a napadení kůrovcem prosychat a téměř polovina již 

ZAHRADA U ŠKOLKY BUDE MÍT NOVÝ ŽIVÝ PLOT 

Prosychající smrkový živý plot za zahradou školky přestal plnit svoji funkci. 
Některé stromy již byly zcela suché , a tak nastal čas na jeho vykácení a 
nahrazení novými dřevinami. Děti nějaký čas přišly o ochranu proti slunci a větru.  
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byla zcela suchá. Nebylo tedy jiné řešení, než je skácet.  

 

Nově vzniklý volný prostor nyní směřuje na otevřené pole, což na nějaký čas při-

nese značné zhoršení podmínek pro pobyt dětí v zahradě. Za větrného počasí a v 

době parného léta by bez vhodného živého plotu nebyl pobyt na hřišti možný.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 ¨ 

 

 

 

V nejbližších dnech proto bude vysázeno stromořadí od země větvenými, rychle 

rostoucími habry Carpinus betulus 'Lucas'. Jedná se o stromy sloupovitého tvaru, 

které při vysazení ve vzdálenosti do 2 metrů brzy vytvoří zapojený živý plot. Tyto 

stromy jsou vhodné pro osluněná a větrná stanoviště, jako je právě to u školní 

zahrady. V dospělosti dosáhnou výšky až 10 metrů a šířky 4 – 5 metrů.  

Aby byla školková zahrada pro děti co nejdříve zastíněna a chráněna proti větru, 

budou zasazeny již vzrostlé stromky o výšce 2,5 až 3 metry.  

 

                                                                             Martina Kolísková,  místostarostka 

K vykopání dvaceti jam na nové stromy byla použita technika. Rýč by byl mezi 
starými kořeny smrků slabým pomocníkem.  
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TRADICE, ZVYKY A OBYČEJE O VELIKONOCÍCH 

Velikonoce  jsou nejvýznamnějším svátkem křesťanské církve spojené s památkou 

umučení a vzkříšení Krista. Název pochází z „velké noci“, tedy z noci Bílé soboty na 

Velikonoční neděli, kdy došlo ke zmrtvýchvstání Ježíše Krista. Datum Velikonoc se 

každý rok mění a určuje se podle úplňku - Velikonoční neděle připadá vždy na první 

neděli po prvním jarním úplňku. Ten letos nastane v sobotu 16. dubna, Velikonoční 

neděle bude 17. dubna.    

                                                                                                           

Velikonocům předchází  

Masopust         

Popeleční středa 

Postní doba 

 

Popeleční středa 

                                                                                                                             

Světí se popel z ratolestí „kočiček“, 

které byly posvěceny loni na Květ-

nou neděli. Tímto popelem dělá 

kněz věřícím na čele kříž, říkajíc přitom slova: „Pomni, člověče, že prach jsi a 

v prach se navrátíš.“ Tímto obřadem se připomíná pomíjivost života a nutnost poká-

ní. 

 

Postní doba 

                                                                                                                                                                        

Trvá 40 dnů. Začíná Popeleční středou a končí Božím hodem velikonočním, tj. na 

Velikonoční neděli. Má 6 postních neděl: 

 

1. NEDĚLE POSTNÍ - černá 

Ženy se halily o půstu do tmavých šatů. Má i jiné názvy: neděle pučálka - podle jídla 

z hrachu, liščí neděle - to máma v noci upekla preclíky, rozvěsila je na zahradě, dě-

tem pak řekla, že jim to přichystala liška. 

 

2. NEDĚLE POSTNÍ - pražná                                                                                                                                           

Pražmo - kdysi oblíbené jídlo z praženého nedozrálého obilí. 

 

3. NEDĚLE POSTNÍ - kýchavá                                                                                                                

Podle pověry z časů moru, který začínal kýcháním: „Kolikrát tuto neděli kýchneš, 

nejméně tolik let budeš ještě živ.“ Při kýchnutí se říkalo: „Pozdrav Pán Bůh.“ A od-

povídalo se: „Dejžto Pán Bůh.“ 
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4. NEDĚLE POSTNÍ - družebná                                                                                                                                                                        

Bylo možné uvolnit postní kázeň, mládež se mohla sejít a veselit se. O této neděli 

chodíval ženich s družbou do domu, kam chtěl o pomlázce přijít na námluvy. 

 

5. NEDĚLE POSTNÍ - smrtná                                                                                                                                                             

V kostelech se zahalují kříže. Vynáší se ze vsi Smrtka (Morana, Morena), je to po-

hanský zvyk vyjadřující loučení se zimou. 

 

6. NEDĚLE POSTNÍ - květná                                                                                                                                                          

Připomíná se památka Kristova vjezdu do Jeruzaléma, kde ho vítali palmovými rato-

lestmi. Světí se vrbové „kočičky“, dávají se za svaté obrázky. Děvčata u nás obchá-

zela sousedy s jedličkou (nebo májíčkem) a zpívala: „Vyšla hvězda na kraj světa…“ 

Oblékaly se nové šaty, aby v nich člověk kvetl. Obydlí se vymetalo zelenými ratolest-

mi, měly vymést neřesti. 

 

PAŠIJOVÝ TÝDEN 

 

Modré pondělí - studentům začínaly prázdniny. 

Šedivé úterý - uklízelo se, vymetaly se pavučiny. 

Škaredá středa - Jidáš se škaredil, žaloval na Krista, proto by se tento den neměl 

nikdo škaredit, ať mu to nezůstane. Někdy také název Sazometná středa - vymetaly 

se komíny. 

Zelený čtvrtek - kněz má při mši zelené roucho, má se jíst zelená strava. Kostelní 

zvony zní při mši naposledy, pak „odlétají do Říma“ až do Bílé soboty. Hlas zvonů 

nahrazovaly různé klapačky a řehtač-

ky, říkalo se, že děti honí Jidáše. Je to 

také den poslední večeře Krista. Ten-

to den se drželo mnoho zvyků: před 

východem slunce se doma zametlo a 

smetí zaneslo za humna, aby se 

v domě nedržely blechy; do studny se 

házel chléb s medem, aby se tam 

držela voda; po západu slunce hos-

podář vykropil svěcenou vodou dům, 

aby ho ochránil před čarodějnicemi; 

pekly se jidáše potřené medem. 

Velký pátek - v katolické liturgii je 

dnem velkého smutku - smrti Ježíše 

Krista. Je prožíván ve znamení ticha, 

rozjímání. Dodržuje se půst. Nesmí 

se hýbat půdou, prát prádlo. Dříve se 

lidé před východem slunce odcházeli 
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mýt do potoka, aby byli ochráněni před nemocemi. Podle pověr se otvírala země a 

vydávala své poklady. 

Bílá sobota - před východem slunce bylo třeba vymést stavení, aby se v něm nedržel 

hmyz. Pekly se mazance, velikonoční beránky, pletly se pomlázky, zdobila se vejce. 

Před noční bohoslužbou (vigilií) se světil oheň, od kterého se zapálil paškál (svíce). 

Velikonoční neděle (Boží hod velikonoční) - za svítání vstal Kristus z mrtvých, zvony 

opět zní. Končí období půstu, při bohoslužbě se provádí svěcení velikonočních pokr-

mů (beránek, mazanec, vejce, chleba, víno apod.). Část posvěceného pokrmu se 

dříve dávala zahradě, studni, poli atd. 

Velikonoční pondělí - z hlediska lidových zvyků bývalo nejoblíbenější. Velikonoční 

hodování, obchůzky chlapců a mužů s vrbovými pomlázkami, kterými šlehali ženy  

a dívky, aby je omladili. Za to dostávali malovaná vajíčka (vejce je symbolem života).   

 

Velikonoční tradice v našich krajích jsou bohaté. Mísí se v nich zvyky z doby pohan-

ské s tradicemi křesťanskými. Je to naše duchovní bohatství, které se předává 

z otce na syna, nedá se koupit ani ničím zaplatit. Je třeba ho udržovat, pěstovat, 

podporovat, každý podle svých možností, aby nezaniklo. Je dobře, že u nás 

v Prosenicích si zvyky ještě držíme, podporuje to naše společenství, dobré soused-

ské vztahy a slušnou kulturu obce. 

Rádi bychom všechny pozvali do muzea na velikonoční výstavu zaměřenou na zvyky 

a obyčeje, a to na Bílou sobotu dne 16. dubna 2022 od 10.00 do 17.00 hod. 

                                                                                                                                                              

Připravila: Mgr. Zdenka Dokoupilová 

 

(Použité obrázky jsou z knihy CÍRKEVNÍ ROK A LIDOVÉ OBYČEJE od Vl. Vondrušky) 
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JAK SE ŽIJE STROMŮM V OBCI 

Od roku 2017 máme 

stromy v obci zařazeny 

v pasportu veřejného 

portálu Stromy pod kon-

trolou. Zde je nejen je-

jich výčet a umístění, ale 

také informace o tom, 

kdy mají být znovu ošet-

řeny a zkontrolovány. Ne 

všechny naše vzrostlé 

stromy jsou v dobré kon-

dici. Některé odchází 

věkem, jiné napadají 

škůdci nebo jsou poško-

zeny starým, nevhodným 

řezem a podléhají hnilo-

bě kmene. Jasany 

v současné době napa-

dá lýkohub a nemilosrd-

ně je zabíjí. Smrky, které 

jsou zcela nevhodné pro 

naši nadmořskou výšku 

a do intravilánu obce, 

podléhají kůrovci.  

Stromy, u nichž je to ale-

spoň trochu možné, se 

snažíme kvalitní a odbor-

nou péčí zachovat pro 

další generace. Průměr-

ný věk člověka je okolo 

80 let, ale u stromů to mohou být dle druhu a péče i stovky let. 

 

Tento rok začalo ošetření olší, ale i kácení tří nebezpečných kusů u Strhance v ulici 

Ke Mlýnu. Kvůli podezření na hnilobu kořenů šel k zemi krásný topol bílý u pošty. 

Skáceny byly dva suché hlohy v ulici Na Návsi. Ošetřen byl nádherně kvetoucí strom 

Liriodendron tulipifera na hřbitově a byl proveden pravidelný řez javorů u obecního 

úřadu, které už nejsou v nejlepší kondici. Aby nemusela být skácena stará převislá 

bříza u kapličky svatého Floriána, byl proveden radikální řez na odlehčení její koru-

ny, která zasahovala do elektrického vedení. Snad nám bude ještě pár let zkrášlo-
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vat ulici a poskytovat 

stín v horkých letních 

dnech. Po třech letech 

bude opět ošetřeno 

l ipové stromořadí  

na fotbalovém hřišti  

a dva duby u rybníka 

v Hroušoví. Proběhl vý-

chovný řez nově vysaze-

ných muchovníků Na 

Chmelínku a javorů 

cukrových v Obecním 

parku.  

 

Jen co se oteplí, začne-

me se zálivkou nově 

zasazených stromů 

v parku, v ulici Malopro-

senské, u hřbitova,  

u rybníků v Hroušoví  

a v ulici Na Chmelínku. 

Po vysazení sloupovi-

tých habrů u školky, 

které nahradí proschlý 

živý plot ze smrků, bu-

deme pravidelně zalé-

vat i tam.  

 

Než strom doroste své 

výšky, trvá to často více 

než jednu lidskou generaci. V období sucha potřebují mladé stromky řádnou záliv-

ku. Jinak se dospělosti ani nedožijí …  

Vzrostlé stromy pak mají nezastupitelnou estetickou a ekologickou funkci. Jsou 

hnízdištěm ptactva, pohlcují prach, vážou oxid uhličitý a uvolňují kyslík, ochlazují 

okolí, květy jsou obživou pro včely atd. Potřebují naši péči. A my potřebujeme stro-

my.  

 

                                                                                  Martina Kolísková, místostarostka 

 

PS: Máte-li před domem vysazený strom nebo keř a zrovna plnou konev vody … 

Stromy vám poděkují výše uvedeným. Já vám děkuji za pomoc stromům. 
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VYTŘÍDIT PAPÍR NENÍ SLOŽITÉ 

Noviny, časopisy, sešity, kartony, knihy nebo kance-

lářský papír lze recyklovat, a proto patří do modrého 

kontejneru.  

 

Znečištěný a mastný papír, voskovaný papír, hygie-

nické potřeby (např. pleny, posmrkané kapesníčky 

nebo vložky) ani kartony od vajíček recyklovat nelze, 

a proto patří do směsného komunálního odpadu, 

tedy do vaší popelnice na směsný komunální odpad. 

 

Vím, že naprostá většina občanů třídí správně. Bohu-

žel stačí jeden člověk, který vysype do modrého kon-

tejneru pytel plen a kapesníčků (v lednu dokonce použité vložky), a kontejner 

s papírem je rázem nerecyklovatelný a svozová firma nám ho vrátí. Bude-li se situ-

ace opakovat, přestane od nás papír odebírat …  

 

Třiďte, prosím, správně. Pokud uvidíte v kontejneru s tříděným odpadem věci, kte-

ré tam nepatří, nahlaste to včas na obecní úřad – pan B. Čtvrtníček 735 750 708 

nebo do kanceláře 581 226 034. Pomocí kamerového systému můžeme najít 

„pachatele“ a vysvětlit mu, jak správně třídit. Především pak směsný odpad 

z kontejneru odstranit ještě před svozem. 

Díky správnému třídění bude náš systém odpadového hospodářství udržitelný  

a nebudeme muset za odpady platit vysoké částky. 

 

                                                                                 Martina Kolísková, místostarostka 
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MÍSTO POKUT NOVÝ KOTEL Z DOTACE 

Kotle na pevná paliva první a druhé emisní třídy již nebude možné od září provozo-

vat. Úřady budou moci za jejich používání udělit pokutu do výše 50 tisíc korun, a to  

i opakovaně.  

 

Máte starý kotel? Víte, že od 1. září 2022 bude podle zákona o ochraně ovzduší  

z roku 2012 povoleno používat kotle pouze 3. a vyšší emisní třídy podle ČSN EN 

303-5? Provoz zastaralých kotlů bude zakázán. (Tento zákaz se netýká krbových 

kamen na dřevo, kterými si domácnosti přitápí.) Je tedy nejvyšší čas vyměnit starý 

kotel za nový ekologický zdroj vytápění. 

 

Jaké možnosti na podporované zdroje tepla jsou? 

 

- plynové kondenzační kotle (aktuálně se plánuje ukončení podpory plyn. kotlů) 

- kotle na biomasu s ruční dodávkou paliva, včetně akumulační nádrže 

- kotle na biomasu se samočinnou dodávkou paliva 

- tepelná čerpadla (plánuje se zvýšení podpory) 

 

Na nový kotel je možné získat státní dotaci.  

 

Kdo má na dotaci nárok? 

 

Domácnosti si budou moci požádat o dotace maximálně do 1. září 2022, kdy začne 

platit zákaz provozu starých neekologických kotlů, o kterém bylo rozhodnuto již  

v roce 2012. Každý, kdo si o dotaci požádá a splní podmínky, dostane peníze na 

výměnu kotle. Navíc ti, kteří si o dotaci požádají a doloží to úřadům, nebudou v pří-

padě kontroly po 1. září 2022 platit sankci za nevyměněný kotel a dostanou další 

rok na jeho výměnu bez finančního postihu. 

Současně kotlíkové dotace dostávají novou podobu. Domácnosti s celkově nižšími  

a podprůměrnými příjmy mohou získat dotaci ve výši až 95 % a lidé si o ni budou 

moci žádat jako doposud – na krajských úřadech. Ostatní domácnosti s běžnými a 

vyššími příjmy si budou nově žádat o výměnu starého uhelného kotle v programu 

Nová zelená úsporám prostřednictvím Státního fondu životního prostředí ČR, a to s 

dotací až 50 %. 

 

Které domácnosti se považují za nízkopříjmové pro dotaci v 95% výši?  

 

Domácnosti, kde jeden její člen vydělal v roce 2020 maximálně 170 900 korun čis-

tého příjmu. 

Příklad: čtyřčlenná domácnost složená ze dvou dětí a dvou dospělých, kde oba rodi-
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če (nebo jen jeden z nich) vydělali v roce 2020 dohromady ne více než 683 600 Kč 

čistého příjmu za celý rok. Domácnosti složené čistě ze seniorů pobírajících starob-

ní nebo invalidní důchod 3. stupně mají na 95% dotaci automaticky nárok, samo-

zřejmě pokud splní další (technické) podmínky stanovené programem. 

 

Více informací na stránkách Fondu životního prostředí České republiky zde: https://

www.sfzp.cz/dotace-a-pujcky/kotlikove-dotace/domacnosti-s-nizsimi-prijmy/ 

A stránkách Olomouckého kraje zde: https://www.kr-olomoucky.cz/kotlikove-

dotace-v-olomouckem-kraji-cl-3135.html 

 

Jaké pokuty v souvislosti s ochranou ovzduší domácnostem hrozí? 

 

Paragraf 23 Zákona o ochraně ovzduší stanovuje přestupky. U nich platí, že: 

- při provozování kotle nesplňujícího emisní požadavky po 1. 9. 2022 hrozí jeho pro-

vozovateli pokuta až 50 tisíc korun; 

- za spalování zakázaných paliv (odpadky, plasty, kaly atp.) pak hrozí pokuta až  

50 tisíc korun; 

- pokud se provozovatel kotle neprokáže po 31. 12. 2016 dokladem o kontrole 

technického stavu a provozu, hrozí mu pokuta až 20 tisíc korun. 

 

Na finančně podpořenou výměnu kotle je nejvyšší čas. Je výhodnější pořídit si nový 

kotel z dotací než opakovaně platit mnohatisícové pokuty a nakonec nový kotel za-

koupit bez finanční podpory. Myslete na to, že nové kotle mají i vyšší účinnost …  

 

                                                               Zpracovala Martina Kolísková, místostarostka 
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Vyprávění pana Fabiána Kubiše (3. 1. 1909 – 15. 3. 2002)  

Strécovi Zbořilovi z Prosenic umřel kluk. Já s tatinkem zme šli na pohřeb. Měl sem 

14 roků (1923) a vyjitó školu, tak tatinek domluvili, že pudu k strécovi za pacholka.  

Za tédeň po pohřebě sem šel. 

 

Stréc si vzali vdovu z Hradčan – měla syna Tondu – to byl věčné študent. Stréc ni-

kdy školní správu neviděli, jenom co mu tetka řekli.  Tetka dávali klukovi moc peněz 

– měl velikó spotřebu. Potom si našel prodavačku a žili spolem. 

 

S tetkó měli stréc kluka (ten umřel) a Lidunku. Ta se pak vdala do Hranic, měla uči-

tela. Stréc byli ve správní radě v tihelni v Radvanicích, tak měli levněší tašky. Vozili 

jich konima Lidunce do Hranic. To bylo skoro na celé deň. Vezli sebó otýpku  slámy, 

tam koně nafutrovali, než tihly složili. O prázninách Lidunka aji s učitelem přijeli  

do Prosenic  a obá pomáhali. Ona byla v kuchyni a on venku. 

 

Já sem byl pacholek  a se mnó Němec Hugo Weis, keré tam byl na veksl, aby se na-

učil česky. My zme spali se chlívě (maštali) – tam byla palanda a byli zme přikrytí 

dekama. Hugo jezdil se dvěma hřebcama – Azúrem a Avenýrem. Já sem měl starýho 

hřebca – vraníka. Ten byl čistokrevné, ale už staré a stréc na něho brali peníze, aby 

si ho nechali a nedali ho zabiť. K hřebcovi sem měl kobylu.  
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Chodili k nám s klisnama. Azúr byl těžké kůň, vážil devět metráků. Byl jenom  

na bělóše, tak aby ho spletli, vhodili na klisnu bíló plachtu a už to bylo.  Avenýra zme  

chvílu drželi, dyž zme ho vypustili, tak už to šlo rychle. 

 

Stréc měli eště dvě dívky. Ty spaly v černé kuchyni (byly dvě kuchyně, v malé se vaři-

lo přes leto – tam spaly dívky). Dívky byly potvory. Jednou v noci Huga celýho počer-

nily. 

 

Stréc měli kočár ze sklem.  Jezdili prodávať na trh do Přerova. Tetka nám přikázali, 

že musíme jiť na pole  okopať kravskó řepu. Sotva se vrátili, nešli do kuchyně, ale 

zkontrolovať, kolik zme teho udělali. Zdálo se jí, že málo. Povidali děvčatom: „Chtěla 

se vám neco přivýzť, ale dóbře, že sem nepřivezla. Udělali ste málo.“ 

 

Když sem se učil u stréca Stanina, byl tam učeň z Prusenovic, vychlóbal se, že ho 

nikdo nedoběhne. Řekl sem mu, že mu mistr skazuje, aby mu na hůru donesl putýn-

ku vody. Nechtělo se mu. Řekl sem mu, ať dělá, jak chce, já jenom vyřizuju skaz.  

No nakonec s putýnkó po žebřu vylezl.  Tak sem ho doběhl. 

 

Vypravování zaznamenáno 25. 12. 1999. 

                                                                                            K vydání  poskytl Jan Kubiš 

 

POZVÁNKA NA JARNÍ KONCERT 
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Vzpomínky Mgr. Anny Ptačníkové  – rozené Kurečkové  

na konec 2. světové války v Prosenicích 

Za 2. světové války byl velký nedostatek potravin, a tak do Prosenic přicházeli lidé 

z Přerova a z dalších okolních měst a prosili o potraviny. My jsme jim prodávali drů-

bež, mouku, sádlo, vajíčka, králíky a husy. Kromě peněz nabízeli damaškové povle-

čení, krásný porcelán, hračky, oblečení i jízdní kola. 

      

Za války jsme si se sestrou dělaly domácí bonbony „Štolverky.“  To se vařila cukrová 

hmota, až zkaramelizovala. Hmota se pak nalila na pergamenový papír a po ztuhnu-

tí se roztloukala na menší kousky.  

      

Někdy na začátku jara 1945 přišla do Prosenic početná vojenská jednotka, ve které 

převládali Maďaři. Lidé na Chmelínku jim museli dát ubytování po domech. Nám 

přidělili 3 Maďary a 1 Němce, měl nějakou nižší hodnost. Ubytovali se u nás 

v kuchyni, bylo jim stále zima a otec musel celý den přikládat do kachlových kamen. 

Maminka v kotli v prádelně ohřála vodu, aby se mohli umýt, oni se však odmítli 

umýt v prádelně. V kuchyni na štokrleti (židle bez opěradla) se v lavoru myli. 

V kuchyni to bylo jak po potopě. Když se zuli, měli v botech onuce, které strašně 

zapáchaly. Žádali maminku o čisté a ona jim rozstříhala staré „trikáče“ - to bylo dět-

ské zimní prádlo, něco jako kombinéza, vespod byla bílá měkoučká a velice teplá. 

„Trikáče“ se dětem oblékaly od nohou, zapínání bylo na zádech. Vojáci z těch onucí 

byli nadšeni. Jídlo po nás nežádali, v batohu měli plno konzerv. Za mléko dávali ma-

mince nějaké drobné peníze. Prošmejdili celý dům, v komoře na polici sebrali všech-

ny sklenice se zavařeninou, obsah slili do kýblu a rukama si ovoce vybírali a pecka-

mi ze třešní a švestek po sobě stříleli. Odmítli spát jinde než v kuchyni. Z kuchyně 

vynesli do chodby (my jsme říkali do síně) stůl a maminčin šicí stroj a otec jim  

od kredence po dveře rozestlal režnou slámu. Deky měli svoje, spali oblečení. Ně-

mec odmítl spát na slámě a vybral si manželské postele ve světnici. Maminka ho 

tam nechtěla pustit, ale on naznačoval pistolí, co by mohl udělat. Zanechal po sobě 

plno šatních vší. Jeden mladý Maďar si stále něco četl, a když odcházeli, vyndal 

z batohu ještě jednu knihu – měl je v nějakém nepromokavém obalu. Ty knihy zaba-

lil do pytle, který si přinesl z komory a sám je odnesl do prázdného kotce králíkárny. 

Pak požádal o 2 listy papíru. Na jeden něco napsal a dal to otci, na druhý si napsal 

jméno otce, číslo domu a název obce Velké Prosenice. S překladem textu měl otec 

potíže, později mu ten list přeložil někdo z Přerova. Na lístku stálo: „Jsem medik  

z …… (název města jsem zapomněla) a ty knihy jsou pro mne důležitou studijní po-

můckou. Prosím opatrujte mi je, po válce si pro ně přijedu.“ Pak se podepsal, křest-

ní jméno měl Lászlo, příjmení si nepamatuji. Otec vyndal knihy z králíkárny, dal je  

do krabice od bot a uložil na polici v komoře. Medik si pro knihy ale nepřišel, patrně 

na konci války padl. Otec pak knihy někomu daroval – byly v nich obrázky všech 

částí a orgánů lidského těla. 
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Druhou vzpomínku mám na vlastní osvobození vesnice. Když byly ohlášeny letecké 

nálety, tak se lidé měli schovávat ve sklepech. My jsme sklep neměli, ale v případě 

potřeby jsme se mohli schovat ve sklepě u Harnů č. 19 (statek vedle domu pana 

Hradílka č. 20). Rodiče u Harnů vypomáhali ve žních a při různých pracích. Panímá-

ma Harnová byla na nás děti velice hodná. Ve dnech 7. a 8. května bylo doporučeno 

někde se schovat, protože odcházející Němci nás mohli ohrožovat. A tak dne  

8. května jsme s maminkou strávily dopoledne u Harnů. Otec zůstal doma. Nebyli 

jsme ve sklepě, protože všude byl klid, a tak jsme se dívali všichni z oken. Asi po  

11-té hodině jsem uviděla prvního ruského vojáka, který přijel na kole od Malých 

Prosenic a objevil se v uličce mezi domy Zahradníkových (dnes Seidlových) č. 1  

a nájemním domem pana Kučery č. 29. Hned za ním se objevili další vojáci a Prose-

nice byly osvobozeny. Myslím, že nedošlo k žádnému střetu s Němci. Vojáci přišli od 

Grymova, ti první jen Prosenicemi prošli, ti další se utábořili na návsi. Stále tam vy-

hrávala harmonika. Říkalo se, že ukradli někomu krávu a v kotlích si ji vařili. Když to 

ruský velitel zjistil, okamžitě prý zloděje zastřelil. Zda je to pravda, nevím. 

      

Na začátku června jsme se celá rodina zúčastnili v Prosenicích slavnosti na počest 

osvobození. Podrobnosti si už nepamatuji, ale byla to velká sláva.  

 

Pokračování v příštím čísle. 

                                                                                              Upravil Ing. Milan Pospíšilík  

 

PERIPETIE LIPOVÉ ALEJE U HŘIŠTĚ 

Zastupitelstvo obce obdrželo od několika občanů z Grymovské ulice písemnost 

s názvem „Návrh na obnovu zeleně „Lipové aleje“ na okraji sokolského hřiště“.  

Tato písemnost je v podstatě žádostí o postupné vykácení lipového stromořadí 

(aleje). Uvedeným důvodem pro jeho odstranění a nahrazení „vhodnějšími“ dřevina-

mi je v předloženém návrhu stáří stromů, ohrožení občanů a účastníků silničního 

provozu a obtěžující biologický odpad (květy, pyl, listí). O biologický odpad, tedy jarní 

květy a podzimní listí, však jde především.  

 

Předloženým návrhem se intenzivně zabývali členové zastupitelstva, kteří po pro-

studování legislativy a konzultacích s orgány ochrany životního prostředí došli  

ke společnému stanovisku. 

 

Obce mají podle zákona o obcích povinnost při plnění svých úkonů hájit veřejný 

zájem, kterým je bezpochyby také ochrana a péče o životní prostředí, včetně zavá-

dění adaptačních opatření v boji s klimatickou změnou. Stromy jsou součástí zele-

né infrastruktury, spojitého systému ploch a vegetačních prvků, které podporují 

plnění ekosystémových služeb. 
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Povolení ke kácení dřevin může být, dle platné legislativy, vydáno pouze ze závaž-

ných důvodů po vyhodnocení významu dřeviny z hlediska funkčního a estetického. 

Závažné důvody vždy vyhodnocuje příslušný orgán ochrany přírody (v našem přípa-

dě obecní úřad). Jedná se o skutečnosti, které nelze účinně eliminovat přiměřenými 

a obvykle dostupnými prostředky k § 8 odst. 1 zákona č. 114/1992 Sb., o ochraně 

přírody a krajiny. Může se jednat například špatný funkční význam stromů, přičemž 

funkční význam dřevin je výsledkem vyhodnocení souboru všech společenských  

a ekologických funkcí ve smyslu § 1 písm. b) vyhlášky č. 189/2013 Sb., jako soubo-

ru funkcí ovlivňujících životní prostředí. Kácení naopak nelze povolit z důvodu fyzio-

logického projevu vývoje dřevin.  

 

Historie a funkční význam lipového stromořadí oddělujícího hřiště a silnici III/43415 

v ul. Grymovská 

 

Přesný datum vysazení lip mezi hřištěm "Pod Meslama" a silnicí není znám. Z přilo-

žená fotografie Sokolského cvičení na hřišti v Malých Prosenicích z 29. června 

1934 jsou vidět kolem hřiště kůly a u nich stromky. Na fotografii s fotbalisty z roku 

1945 jsou vidět již vzrostlejší lípy.  

Dle evidence pracoviště státní ochrany přírody Okresního vlastivědného muzea Jana 

Ámose Komenského v Přerově z roku 1983 (dle zákona č. 40/1956 Sb. a vyhlášky 
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č. 142/1980 Sb.) je 25 lip malolistých evidováno mezi význačnými stromy 

v Prosenicích. Lípy byly vysoké 9 - 12 m, obvod kmene byl 110 - 145 cm. Tento se-

znam významných strom stromů z roku 1983 je nyní v evidenci Magistrátu města 

Přerova, odboru životního prostředí a památkové péče. 

 

Lipové stromořadí tvoří zelenou stěnu mezi hřištěm a silnicí. Jedná se o jediné 

vzrostlé stromy v ulici Grymovská i navazující ul. Maloprosenská (mimo několik stro-

mů v Obecním parku). Jsou tak významným hnízdištěm ptactva a zdrojem obživy 

pro včely. Slouží jako větrolam a chrání do určité míry domy před hlukem na hřišti  

a hřiště před hlukem z frekventované krajské silnice III/43415. Výrazně snižuje 

prašnost v ulici i na hřišti. Na hřiště v horkých letních dnech vrhají stromy příjemný, 

funkční stín. Od domů jsou stromy vzdáleny více než 20 metrů jihozápadním smě-

rem a stín na ně téměř nevrhají. Oddělují výhled z ulice na zemědělský areál a dře-

vozpracující podnik. Tyto funkce aleje jsou znásobeny i díky tomu, že je vysázena  

ve dvou řadách. Pozitivní vliv stromů a ekosystémové služby však stromy poskytují 

mnohem širšímu okolí, než je přímé okolí silnice. 

 

Obecní úřad Prosenice jako věcně a místně příslušný orgán ochrany přírody dne  

7. a 10. 1. 2022 provedl posouzení lipové aleje místním šetřením. Obvod stromů ve 

výšce 130 cm je v rozmezí 126 – 218 cm. Množství proschlých větví a vitalitu dře-

vin nešlo vzhledem k ročnímu období hodnotit. Odborné hodnocení stromů bylo 
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provedeno v roce 2017 a na jeho základě proběhlo v roce 2019 odborné ošetření 

stromů. Stromy byly vyhodnoceny jako dlouhodobě perspektivní, viz 

www.stromypodkontrolou.cz. Další ošetření a hodnocení stromů odborníky je pláno-

váno na jaro 2022, po olistění stromů. V případě, že při ošetření stromů bude shle-

dán špatný zdravotní stav a provozní bezpečnost některých dřevin, které nebude 

možné eliminovat ošetřením, bude přistoupeno ke kácení nebo provedeno nové 

odborné posouzení celého stromořadí soudním znalcem v oblasti posuzování dře-

vin. Případné pokácené dřeviny, i ty v minulosti, budou dle návrhu a možností dosa-

zeny novými stromy.  

 

Závěrem 

 

Díky iniciativě občanů jsme zjistili, jak významné je pro naši obec stromořadí u hřiš-

tě v Grymovské ulici. Je součástí naší historie a významným ekologickým prvkem. 

Stromům bude nadále poskytována náležitá oborná péče., bude je chránit kamero-

vý systém před případnými vandaly.  

Všechny stromy však jednou dožijí. Slovy někdejšího starosty Malých Prosenic Fran-

tiška Zamazala „Až naplní se dnové jejich rostlinného života a budou odstraněny“ … 

budeme je dle možnosti nahrazovat novými.  

                                                                                   Martina Kolísková, místostarostka 
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

Úmrtí: 

prosinec Šmatlák Josef  73 let 

leden Zamazalová Elena 75 let 

únor Kratochvílová Anna  93 let 

březen Sobek Jindřich   73 let 

 Švedik Zbyněk  39 let 

 

V Z P O M Í N Á M E ! 

Životní jubilea: 

leden 70 let Sedláček Miroslav 

 91 let Huňková Otílie 

únor 91 let Lakomá Marie 

březen 70 let Komlyk Alexandr 

 80 let  Rakovanová Anna 

 75 let Dvořáková Marie 

 85 let Látalová Emílie 

 70 let Padalíková Marie 

 80 let Havlíková Jana 

Narozené děti: 

prosinec 2021 Adámková Laura  

leden Paul Karolína 

 Suchánkovi Ferdinand a Mikuláš 

 Ťoupalíková Aneta  

 

B L A H O P Ř E J E M E ! 
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VODĚNÍ MEDVĚDA  

Přejeme krásné prožití velikonočních 

svátků, ať máte všeho  

dostatek nejen na Velikonoční  

pondělí,  

ale i po celý rok. 


